



MEDIZINISCHE
UNIVERSITÄT

INNSBRUCK

Tierhauseinrichtungen

Versuchstierkundliche Kurse

Gemäß Artikel 23 der Richtlinie 2010/63/EU und §19 TVG 2012 müssen an Tierexperimenten beteiligte Personen eine entsprechende Sachkunde erwerben, bevor sie eine der folgenden Funktionen ausüben:

- Durchführung von Verfahren an Tieren (**ProjektmitarbeiterIn**, ehemals FELASA Kat. B)
- Gestaltung von Verfahren und Projekten (**ProjektleiterIn**, ehemals FELASA Kat. C)
- Pflege von Tieren oder
- Töten von Tieren.

Der Versuchstierkundliche Kurs (ehemals Basic course for animal experimentation), durchgeführt von der Organisationseinheit Tierhauseinrichtungen, ist zu Beginn des Jahres 2018 umstrukturiert worden.

Er entspricht nun inhaltlich den Anforderungen für den Kurs zum Erwerb der **Funktion a (ProjektmitarbeiterIn)**

Auch wird nun ein Kurs für den Erwerb der Sachkunde für die **Funktion b (ProjektleiterIn)** von der Tierhauseinrichtungen durchgeführt.

Für den Erwerb der Sachkunde für die **Funktion b (ProjektleiterIn)** ist die erfolgreiche Teilnahme am Kurs für die **Funktion a (ProjektmitarbeiterIn)** Voraussetzung, da die Module aufeinander aufbauen.

Bitte beachten: Wurde der Kurs **Funktion a** außerhalb von Österreich absolviert, muss aufgrund der unterschiedlichen Gesetzgebung das Modul „Nationale Gesetzgebung“ erneut besucht werden.

Die angebotenen Module entsprechen den Richtlinien der EU Kommission und der Federation of European Laboratory Animal Science Associations (FELASA).

Somit wird der Sachkundeerwerb für alle oben genannten Funktionen an der Medizinischen Universität Innsbruck möglich.

Folgende Module werden im Kurs für die Funktion a (ProjektmitarbeiterInqualifikation) angeboten:

1	National legislation
2	Ethics, animal welfare and the Three Rs (level1)
3.1.	Basic and appropriate biology – mouse and rat
3.2	Basic and appropriate biology – mouse or rat (practice)
4	Animal care, health and management – mouse and rat
5	Recognition of pain, suffering and distress – mouse and rat
6.1	Humane methods of killing
6.2.	Humane methods of killing (practice) – mouse or rat
7	Minimally invasive procedures without anesthesia
8	Minimally invasive procedures without anesthesia – mouse or rat (practice)
10	Design of procedures and projects (level 1)
20	Anesthesia for minor procedures

Folgende Module werden im Kurs für die Funktion b (ProjektleiterInqualifikation) angeboten:

9	Ethics, animal welfare and the Three Rs (level 2)
11	Design of procedures and projects (level 2)
51	Information provision and retrieval

Nähere Informationen zu den Inhalten der Module finden Sie unter folgendem Link - [Richtlinie der EU Kommission](#)

Termine für Versuchstierkundliche Kurse befinden sich auf unserer Homepage im Bereich "[Ausbildung](#)".



Animal experimentation courses

According to article 23 of Directive 2010/63/EU and § 19 TVG 2012 persons performing research involving animals must be adequately educated and trained before they carry out any of the following functions:

- a) Carrying out procedures on animals (**Project staff**, previously FELASA Category B)
- b) design of procedures and projects (**Project head**, previously FELASA Category C)
- c) taking care of animals; or
- d) killing of animals.

The animal experimentation course (formerly Basic course for animal experimentation), offered by the OE Tierhauseinrichtungen, has been reorganized at the beginning of 2018.

Now the content covers the requirements of the course for acquisition of the knowledge of **function a (Project staff)**

Also the course for acquisition of the knowledge of **function b (Project head)** will be offered by the OE Tierhauseinrichtungen.

For acquisition of the knowledge of **function b (Project head)**, successful participation of the course **function a (Project staff)** is required, as the modules are build on one another.

Please note: If the course **function a** has been done in another country than Austria, the module "National legislation" has to be attended again, due to the differences of the legislations.

The offered modules correspond the guidelines of the European Commission and the Federation of European Laboratory Animal Science Associations (FELASA).

So acquisition of expert knowledge of all above listed functions will be possible at the Medical University of Innsbruck.

Following modules will be offered in course **function a (Project staff qualification)**:

1	National legislation
2	Ethics, animal welfare and the Three Rs (level1)
3.1.	Basic and appropriate biology – mouse and rat
3.2	Basic and appropriate biology – mouse or rat (practice)
4	Animal care, health and management – mouse and rat
5	Recognition of pain, suffering and distress – mouse and rat
6.1	Humane methods of killing
6.2.	Humane methods of killing (practice) – mouse or rat
7	Minimally invasive procedures without anesthesia
8	Minimally invasive procedures without anesthesia – mouse or rat (practice)
10	Design of procedures and projects (level 1)
20	Anesthesia for minor procedures

Following modules will be offered in course **function b (Project head qualification)**:

9	Ethics, animal welfare and the Three Rs (level 2)
11	Design of procedures and projects (level 2)
51	Information provision and retrieval

For more information about the content of the modules use the following link – [Guidelines of the European Commission](#)

Upcoming dates of animal experimentation courses are on our [homepage](#).